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Nela Petriºor,
conciliator CSALB:
“Clauzele din
contractele de credit
sunt atât de tehnice
încât sunt greu de
înþeles de cãtre un
consumator obiºnuit”

(Alexandru Berea, director juridic BCR ºi
avocatul Nela Petriºor, conciliator CSALB ºi fost judecãtor,

într-un interviu cu jurnalistul Gabriel Bãlaºu)
lAlexandru Berea: �Nevoia de protecþie a consumatorului a
fãcut legiuitorul român sã îmbrace cadrul contractual foarte mult,
sã îl împãneze cu clauze�l Berea îi încurajeazã pe clienþi sã
discute cu funcþionarii bancari atunci când doresc sã acceseze un
creditlNela Petriºor: �Banca poate sfãtui clienþii cu care se aflã
în proces sã cearã judecãtorului un termen pentru soluþionare
amiabilã în cadrul CSALB�l �Existã un nou tipar de consumatori:
persoane care nu ajung în instanþã, nu notificã bãncii o situaþie de
dezastru pe plan personal, ci anticipeazã situaþiile potenþial
dificile prin care ar putea trece�, afirmã Nela Petriºor

Gabriel Bãlaºu: A existat un ade-
vãrat folclor în privinþa bãncilor,
plecând de la suspiciunile potrivit cã-
rora bãncile vin cu detalii ºi anexe în
contract pentru a pãcãli consumatorul.
Acestea au fãcut ca politicul sã propu-
nã modificãri ale legislaþiei, precum
taxele pe lãcomie, iar efectul acestui
climat a fost alimentarea conflictului
dintre bãnci ºi consumatori.
Alexandru Berea: Existã multe

elemente de folclor, însã dacã ele se

bazeazã pe o percepþie negativã, lu-
crurile trebuie lãmurite. Aº pleca de la
contractele de credit pe care le înche-
iem cu consumatorii. Existã unele sta-
te unde contractele sunt foarte simple
din cauza faptului cã legislaþia spune
cã dacã un lucru este prevãzut de lege,
el nu mai trebuie sã fie preluat în con-
tract, ca sã nu repeþi de douã ori acelaºi
lucru.

E.O.
(continuare în pagina 4)

Revitalizarea industriei
naþionale de apãrare –
obiectiv principal la
BSDA 2024

În contextul conflictului sângeros
din Ucraina, revitalizarea industriei
naþionale de apãrare a devenit o priori-
tate a guvernului, care nu-ºi permite sã
facã greºelile din ultimii 34 de ani,
când multe uzine de armament au fost
închise, iar cele rãmase în activitate au
fost ameninþate cu falimentul, a afir-
mat ieri, premierul Marcel Ciolacu, la
deschiderea expoziþiei de armament ºi
tehnicã militarã Black Sea Defen-
se&Aerospace (BSDA) 2024, eveni-
ment care are loc în aceste zile pe
platform de la Romaero Bãneasa.

Marcel Ciolacu a adãugat: �În ulti-
mul an, am luat parte la o cursã contra
cronometru, depãºind situaþii ce pãreau
imposibile, totul, ca sã asigurãm finan-
þãrile bugetare, parteneriatele externe
necesare ºi unnoucadru legal pentru ca
fabricile româneºti sã reia din plin acti-
vitatea. Iar realitatea este cã azi,majori-
tatea unitãþilor industriei de apãrare lu-
creazã în trei schimburi, fac angajãri
fãrã precedent ºi deruleazã proiecte de
retehnologizare, unele cu bani europe-
ni. (�) Avem astãzi perspectiva ca in-
dustria româneascã de apãrare sã adu-
cã, în scurtã vreme, contracte impresio-
nante ºi sã ruleze în economie miliarde
de euro, dezvoltând pe orizontalã zeci
ºi sute de alte companii furnizoare (�).
Uzina Mecanicã din Cugir va produce
arme ºi armament cu tehnologie
NATO, alãturi de o companie germanã.

Romarm ºi concernul american Gene-
ral Dynamics dezvoltã un parteneriat
pentru modernizarea ºi dezvoltarea de
noi capacitãþi pentru producþia de mu-
niþii de calibru mare, la standarde
NATO. Iar Romaero, cãruia mulþi îi
cântau deja prohodul, revine ca impor-
tant furnizor al serviciilor de întreþinere
ºi reparaþii la aeronavele Boeing ºi Air-
bus, urmând sã semneze un memoran-
dum cu un partener de tradiþie din
Ungaria. Dincolo de aceste înþelegeri,
sunt proiecte mari, deja parafate cu
concerne din Statele Unite, Germania,
Coreea de Sud, Franþa ºi multe alte sta-
te. Vom face investiþii majore în Rom-
ânia, pentru a dezvolta unitãþi noi ºi
moderne, iar faptul cã am obþinut, în
premierã, o finanþare de 50 demilioane
de euro de la Comisia Europeanã pen-
tru fabrica de pulberi dezvoltatã împre-
unã cu Rheinmetall, aratã cã în acest
domeniu se munceºte într-un ritm
nou�.

ªeful Guvernului a mai declarat cã
Radu Oprea, ministrul Economiei,
Antreprenoriatului ºi Turismului, pre-
gãteºte un alt proiect ambiþios privind
drona româneascã (n.red. � ce ar urma
sã fie fabricatã la Carfil Braºov) ºi cã
ºi-ar dori ca la ediþia BSDA 2025 sã
vadãunstanddedicate acestui proiect.

GEORGEMARINESCU
(continuare în pagina 11)

În toate sectoarele
economice,
obiective pe termen
lung care trebuie
finanþate

Þ
ara noastrã ºi-a stabilit o
serie de obiective pe ter-
men lung în toate sectoare-
le economice în ceea ce
priveºte schimbãrile cli-
matice, dar atingerea ace-
stora necesitã investiþii
pentru care trebuie gãsite

surse de finanþare, este una dintre con-
cluziile dezbaterilor ce au avut loc
marþi la cea de-a treia ediþie a Confe-
rinþei �Piaþa financiar-bancarã�, orga-
nizatã de Ziarul BURSA.

Florin Spãtaru, consilier de stat la
Cancelaria Prim-Ministrului, a afir-
mat: �România ºi-a asumat un
obiectivmajor de reducere cu 90% a
emisiilor de gaze cu efect de serã,
pânã în 2050, luând ca an de referin-
þã anul 1990. Dacã pânã acum
ne-am încadrat în grafic, aceastã
încadrare a fost fãcutã cu închideri
de societãþi cu eliminãri de compa-
nii, am închis mine, n-am mai pro-
cesat absolut nimic. De acum încolo

acest proces va însemna pentru
România echivalentul a 300 de mi-
liarde de dolari, bani care vor trebui
injectaþi în sistemul economic, o
parte din bugetul de stat, o parte prin
atragerea de investiþii, fie din capi-
tal românesc, fie din investiþii strãi-
ne, deoarece, altfel, nu vom putea
rãmâne competitivi�.

Investiþiile vor avea probabil co-
sturi ridicate, în condiþiile în care, in-
clusiv pe fondul tranziþiei cãtre ener-
gia verde ºi a inflaþiei persistente,
preþul mãrfurilor a crescut ºi existã
premise sã continue sã creascã.
�Credem cã va exista o cerere struc-
turalã pentru mãrfuri în urmãtorii
ani, inclusiv pe fondul unei oferte
mai restrânse�, a afirmat Ole Han-
sen, Head of Commodity Strategy în
cadrul Saxo Bank.

Pe lângã sectorul bancar ºi fondu-
rile europene - de care þara noastrã va
beneficia din ce în ce mai puþin - o
sursã de finanþare complementarã po-

ate fi piaþa de capital care s-a dezvol-
tat în ultimii ani, astfel încât, în pre-
zent, poate juca un rol mai important
în economie.

�Piaþa are un istoric de zece ani de
performanþe foarte bune, de finanþãri
reuºite pentru companii din diferite
sectoare ºi poate participa foarte activ
la dezvoltarea segmentelor strategice.
De asemenea, credem în complemen-
taritatea sectorului bancar cu piaþa de
capital", a afirmat Remus Dãnilã, Bu-
siness Development & IR Director în
cadrul Bursei de Valori Bucureºti
(BVB).

Vorbind despre situaþia din Repu-
blicaMoldova, Anca Dragu, guverna-
torul bãncii centrale a þãrii, a punctat
interesul companiilor din România
pentru investiþii peste Prut, precum ºi
perspectiva listãrii unor societãþi din
Moldova la Bursa deValori Bucureºti.
�Vãd interes din partea companiilor
din România, fie cã sunt firme rom-
âneºti, fie societãþi cu capital din

UniuneaEuropeanã, dar care seuitã cu
mai mult interes sã treacã Prutul ºi
sã-ºi extindã operaþiunile înRepublica
Moldova. Noi avem o strategie prin
care dorim sã se vadã un rating mai
bun de þarã pentru Moldova. Desigur,
un rating mare atrage ºi nevoia unor
randamente mai ridicate, pentru cã
vorbimdeapetitul pentru risc pe care îl
au investitorii�, a spus Anca Dragu,
guvernatorul Bãncii Naþionale a
Moldovei.

A.I.

Florin Spãtaru, Cance-
laria Prim-Ministrului:
”România face paºi
importanþi în strategiile
de gestionare a
schimbãrilor climatice”

àpagina 2

Remus Dãnilã, BVB:
”Piaþa de capital este la
nivelul la care poate fi o
alternativã serioasã
pentru finanþarea
economiei”
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Ole Hansen, Saxo Bank:
”Credem cã sectorul
mãrfurilor va creºte, în
urmãtorii ani”
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Anca Dragu, BNM:
”Cadrul macroeconomic
ºi politicile Republicii
Moldova susþin mediul
privat”
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Liviu Fenoghen, CSALB:
”Termenul de soluþionare
a litigiilor prin CSALB a
ajuns la 25 de zile”
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C
lauzele din contractele de credit sunt atât de tehnice, nu doar economic ºi financiar,
dar ºi din punct de vedere juridic, încât sunt greu de înþeles, greu de decelat de cãtre
un consumator obiºnuit, este de pãrere avocatul Nela Petriºor, conciliator CSALB ºi
fost judecãtor. Aceasta a afirmat, în cadrul unui intreviu ce face parte din seria de

podcasturi realizate de Centrul de Soluþionare Alternativã a Litigiilor în domeniul Bancar:
�Ne întrebãmdacã avemnevoie ºi de un avocat ºi de un economist atunci când ne luãmun cre-
dit pentruunapartament. Chiar dacã clientul semneazãuncontract de20-30depagini, de fapt
sunt doar câteva elemente care sunt importante ºi care pot sã genereze litigii. O formã simpli-
ficatã ar fi de ajutor, pentru cã astfel de contracte, extrem de voluminoase, au fost acceptate
de consumatori fãrã sã le fie desluºit, fãrã sã le fie înþeles în totalitate conþinutul�.
La dezbaterea de la CSALB a participat ºi Alexandru Berea, director juridic în cadrul BCR,
podcasturile gãzduite de Centrul de Soluþionare Alternativã a Litigiilor în domeniul Bancar
aflându-se în al patrulea an de desfãºurare. Acestea reunesc reprezentanþi din top manage-
mentul bancar, juriºti ºi profesioniºti din presa economicã, ce discutã pe teme de educaþie
financiarã, dar ºi pe marginea altor probleme din piaþa de profil.


